ΕΥΚΤΙΚΗ ΕΓΚΛΙΣΗ
Σημασίες και χρήση της Ευκτικής
1. Ευχή (σε κύριες προτάσεις) :     
                 Ὦ παῖ, εἴθε εἴης εὐτυχής.                                                          ( =Παιδί μου, μακάρι να είσαι ευτυχισμένος)

2. Κάτι δυνατό να συμβεί (σε  κύριες και δευτερεύουσες προτάσεις):
Πολλάς ἄν εὕροις μηχανάς. 
( = Θα μπορούσες να βρεις πολλά τεχνάσματα)

3. Ευκτική του πλαγίου λόγου (σε δευτερεύουσες προτάσεις μετά από ρήμα εξάρτησης σε χρόνο ιστορικό/παρελθοντικό):
Ὁ πατήρ ἐγίγνωσκε ὅτι οὐ λέγοις τήν ἀλήθειαν. 
( = Ο πατέρας γνώριζε ότι δεν λες την αλήθεια)

4. Επανάληψη στο παρελθόν (δευτερεύουσες προτάσεις): 
Εἴ  τινα τῶν ἐχθρῶν  λάβοιεν, ἀπέκτεινον. 
( = Κάθε φορά που έπιαναν κάποιον από τους εχθρούς, τον σκότωναν.)


Το ρήμα εἰμί στην Ευκτική του Ενεστώτα

εἴην
εἴης
εἴη
εἴημεν – εἶμεν
εἴητε – εἶτε
εἴησαν – εἶεν                                                    





	ΕΝΕΡΓΗΤΙΚΗ ΦΩΝΗ

	ΕΥΚΤΙΚΗ ΕΓΚΛΙΣΗ

	ΕΝΕΣΤΩΤΑΣ
	ΜΕΛΛΟΝΤΑΣ
	ΑΟΡΙΣΤΟΣ

	λύ-οιμι    
λύ-οις
λύ-οι
λύ-οιμεν
λύ-οιτε
λύ-οιεν

	λύσ-οιμι
λύσ-οις
λύσ-οι
λύσ-οιμεν
λύσ-οιτε
λύσ-οιεν

	λύσ-αιμι
λύσ-αις, λύσ-ειας
λύσ-αι, λύσ-ειεν
λύσ-αιμεν
λύσ-αιτε
λύσ-αιεν, λύσ-ειαν






	ΕΝΕΡΓΗΤΙΚΗ ΦΩΝΗ

	ΕΥΚΤΙΚΗ ΕΓΚΛΙΣΗ

	ΠΑΡΑΚΕΙΜΕΝΟΣ

	λελυκώς, -κυῖα, -κός εἴην
λελυκώς, -κυῖα, -κός εἴης
λελυκώς, -κυῖα, -κός εἴη
λελυκότες, -κυῖαι,-κότα εἴημεν-εἶμεν
λελυκότες, -κυῖαι,-κότα εἴητε-εἶτε
λελυκότες, -κυῖαι,-κότα εἴησαν-εἶεν




	Ρήματα με χαρακτήρα
	Μέλλοντας
	Αόριστος
	Παρακείμενος

	κ,  γ,  χ,  ττ,  σσ
	-ξοιμι
	-ξαιμι
	-χώς εἴην

	π,  β, φ,  πτ
	-ψοιμι
	-ψαιμι
	-φώς εἴην

	τ,  δ,  θ,  ζ
	-σοιμι
	-σαιμι
	-κώς εἴην



Παραδείγματα:
πράττω	 πράττοιμι, πράξοιμι, πράξαιμι, πεπραχώς εἴην
γράφω	γράφοιμι, γράψοιμι, γράψαιμι, γεγραφώς εἴην
γυμνάζω	γυμνάζοιμι, γυμνάσοιμι, γυμνάσαιμι, γεγυμνακώς εἴην	   



	ΜΕΣΗ ΦΩΝΗ

	ΕΥΚΤΙΚΗ ΕΓΚΛΙΣΗ

	ΕΝΕΣΤΩΤΑΣ
	ΜΕΛΛΟΝΤΑΣ
	ΑΟΡΙΣΤΟΣ

	λυ-οίμην
λύ-οιο
λύ-οιτο
λυ-οίμεθα
λύ-οισθε
λύ-οιντο
	λυ-σοίμην
λύ-σοιο
λύ-σοιτο
λυ-σοίμεθα
λύ-σοισθε
λύ-σοιντο
	λυ-σαίμην
λύ-σαιο
λύ-σαιτο
λυ-σαίμεθα
λύ-σαισθε
λύ-σαιντο



	ΜΕΣΗ ΦΩΝΗ

	ΕΥΚΤΙΚΗ ΕΓΚΛΙΣΗ

	ΠΑΡΑΚΕΙΜΕΝΟΣ

		λελυ-μένος, η, ον
λελυ-μένος, η, ον
λελυ-μένος, η, ον
λελυ-μένοι, αι, α
λελυ-μένοι, αι, α
λελυ-μένοι, αι, α
	εἴην
εἴης
εἴη
εἴημεν-εἶμεν
εἴητε-εἶτε
εἴησαν-εἶεν







	Ρήματα με χαρακτήρα
	Μέλλοντας
	Αόριστος
	Παρακείμενος

	κ,  γ,  χ,  ττ,  σσ
	-ξοίμην
	-ξαίμην
	-γμένος εἴην

	π,  β, φ,  πτ
	-ψοίμην
	-ψαίμην
	-μμένος εἴην

	τ,  δ,  θ,  ζ
	-σοίμην
	-σαίμην
	-σμένος εἴην



Παραδείγματα:
πράττομαι	 πραττοίμην, πραξοίμην, πραξαίμην, πεπραγμένος εἴην
γράφομαι	γραφοίμην, γραψοίμην, γραψαίμην, γεγραμμένος εἴην
γυμνάζω	γυμναζοίμην, γυμνασοίμην, γυμνασαίμην, γεγυμνασμένος εἴην	   

